
- Kent de minister dit rapport uit 1986? 
 
Ja de minister kent het inspectierapport. In 2009 heeft Defensie een intern onderzoek 
gedaan naar PX10 waarin wordt verwezen naar dit inspectierapport. De Kamer is daarover in 
2009 geïnformeerd. Het RIVM geeft aan dit rapport te kennen.  
 
- Hoe kan het dat de minister aan de Kamer laat weten dat er nooit onderzoeken zijn 
gedaan naar het werken met PX10? 
 
Dat heeft de minister de Kamer niet laten weten. 
 

! Op 3 oktober 2008 schrijft staatssecretaris De Vries aan de Kamer: 
o “Tevens zal ik onderzoek doen naar de samenstelling, het gebruik en de 

gezondheidseffecten van PX-10 op defensiepersoneel. Zodra hierover meer 
bekend is zal ik u nader informeren.” 

! Op 11 juni 2009 schrijft staatssecretaris De Vries aan de Kamer: 
o “Op 3 oktober 2008 heb ik uw Kamer toegezegd dat onderzoek zal worden 

gedaan naar de samenstelling, het gebruik en de gezondheidseffecten van 
PX-10 (aanhangsel handelingen, vergaderjaar 2008–2009, nr. 199). In deze 
brief schets ik de stand van zaken van het onderzoek en informeer ik u over 
het informatiepunt dat voor (oud-)defensiewerknemers is ingericht en over de 
afhandeling van ingediende schadeclaims.” 

! Op 4 december 2009 ontvangt de Kamer een intern rapport over PX10 van CDC. 
Daarin staat de volgende zin over het inspectierapport dat EenVandaag gewobt 
heeft:  

o “De naleving aan boord van schepen van deze voorschriften met betrekking 
tot toepassingen en naleving veiligheidsvoorschriften was echter volgens één 
beschikbaar inspectierapport verre van optimaal. Andere inspectierapporten 
zijn niet beschikbaar.” 

 
! Op 23 oktober 2014 schrijft minister Hennis aan de Kamer:  

o “In een uitzending van Dossier EenVandaag, te weten op 20 oktober jl., zijn het 
gebruik van het wapenonderhoudsmiddel PX-10 en de gevolgen daarvan 
opnieuw aan de orde gesteld. In de periode 2009–2011 heeft Defensie deze 
gevolgen uitvoerig laten onderzoeken door het RIVM. De Kamer is hierover 
uitgebreid geïnformeerd.” 

! Op 10 november 2014 schrijft zij naar de Kamer: 
o “Het RIVM is onafhankelijk en organiseert zelf haar contra-expertise. Dit is in 

het onderzoek naar de gevolgen van PX-10 ook gebeurd.” 
! Op 11 november 2014 zei zij in de Kamer: 

o “Behalve de chroomhoudende verf hebben wij ook het wapenreinigingsmiddel 
PX-10. De heer Van Dijk vroeg daar in het bijzonder naar. In de periode 
tussen 2008 en 2011 is hierover veel met de Kamer gesproken. Wij hebben 
toen uitgebreid onderzoek laten doen door het RIVM.” 

 
Als wordt verwezen naar het antwoord van de minister dat zij op 7 november 2014 gaf op 
kamervragen (“In het rapport zijn geen metingen en risicoanalyses van de situatie op de 
werkplek opgenomen. Hierover zijn geen documenten binnen Defensie 
teruggevonden”), dan klopt haar uitspraak. Het door EenVandaag gewobte document uit 
1986 was geen meting of risicoanalyse. Het was een inspectierapport, dat keek hoe 
voorzorgsmaatregelen werden nageleefd. 
 
- De minister zegt meerdere malen dat er vanaf 1981 en in ieder geval vanaf 1984 (brief 
DMO 'doorgaan met PX10) gewerkt is met beschermende middelen, de conclusie van 
het 1986 rapport staat daar haaks op, reactie? 



 
Dat is onjuist. De minister heeft gezegd dat er vanaf 1981 maatregelen zijn getroffen om het 
gebruik van PX-10 te verminderen. Tevens zijn er vanaf dat moment voorzorgsmaatregelen 
(waaronder beschermende middelen) getroffen om mogelijke gezondheidsrisico’s te 
verkleinen.  
 
Dat is ook gebeurd. Het inspectierapport toont aan dat de marine deze opgelegde 
veiligheidsmaatregelen in de praktijk controleerde. De inspectie constateerde dat de 
opgelegde maatregelen in 1986 bij de Marine niet goed werden nageleefd. Van dit rapport is 
in 2009 melding gemaakt aan de Kamer. 
 
Na de nota van de Inspecteur Geneeskundige Dienst der Zeemacht van 4 december 1980, is 
Defensie vanaf 1981 overgegaan op een stapsgewijze uitfasering van PX10. Uiteindelijk 
komt het middel vanaf 1996 niet meer terug in de artikellijsten.  
 
- De minister stelt dat er verder geen documentatie aanwezig is over het werken met 
PX10, hoe kan dit document dan alsnog opduiken? 
 
Dit document is bekend bij Defensie. Het is niet alsnog opgedoken. In 2009 werd al aan de 
Kamer gemeld: “De naleving aan boord van schepen van deze voorschriften met betrekking 
tot toepassingen en naleving veiligheidsvoorschriften was echter volgens één beschikbaar 
inspectierapport verre van optimaal. Andere inspectierapporten zijn niet beschikbaar.” 
 

 

 

 


